
  

 

 
Utdrag ur protokoll, fört vid sammanträde 
2008-08-21, § 8 

 

 Tid: 21 augusti 2008 kl 16.00 – 16.15 

   

 Plats: Bråvallasalen, Stadshuset 

   

 Justerat: 1 september 2008 

  

 

Joakim Larsson Mirja Räihä Järvinen 

  

Närvarande:  

 
Ledamöter 

 Joakim Larsson (m), ordförande  

Mirja Räihä Järvinen (s), vice ordförande  

 

Jan Tigerström (m)  

Kerstin Gustavsson (m)  

Helena Bonnier (m)  

Sören Swärd (m)  

Ingvar Snees (m)  

Gulan Avci (fp)  

Karin Wanngård (s)  

Jari Visshed (s)  

Emilia Hagberg (mp)  

Ann-Margarethe Livh (v)  

 
Ersättare 

 Göran Kindvall (m)  

Sebastian Carlsson (m)  

Anders Alvebäck (m)  

Per Hallberg (m)  

Claes Fleming (fp)  

Maria Östberg Svanelind (s) tjänstgörande 

Kenneth Nilsson (s)  

Margareta Malm (s)  

Bo Holmberg (s)  

Torkel Tigerschiöld (mp)  

Lotten von Hoffsten (v)  

 
Tjänstemän 

 Exploateringsdirektör Krister Schultz och nämndsekreteraren Åse Geschwind. 

Vidare tjänstemännen vid kontoret Stefan Eriksson, Lars Fränne, Ann-Charlotte 

Nilsson, Gunnar Jensen, Petra Nieto, Jens Nilheim, Eva Olsson och Åsa Wigfeldt samt 

biträdande borgarrådssekreteraren Thord Swedenhammar från roteln. 

 



  

 § 8 

Kortare plan- och byggprocess samt renodling av ansvar för vissa tekniska 

processer, inkl revidering av reglementen. Remiss av stadsledningskontorets 

förslag 

Dnr E2008-020-01069 

Protokollsutdrag 

 

Exploateringskontoret hade den 6 augusti 2008 avgivit tjänsteutlåtande i rubricerade 

ärende, till vilket hänvisas. I tjänsteutlåtandet föreslogs enligt följande: 

 

 Exploateringsnämnden besvarar kommunstyrelsens remiss av 

 stadsledningskontorets förslag med kontorets utlåtande. 

 

Yrkanden 

Ordförande Joakim Larsson m fl (m), ledamoten Gulan Avci (fp) yrkade bifall till 

förslag som redovisas i bilaga B1. 

Vice ordföranden Mirja Räihä Järvinen m fl (s) yrkade bifall till förslag som redovisas 

i bilaga B2. 

Ledamoten Ann-Margarethe Livh (v) och ledamoten Emilia Hagberg (mp) yrkade 

bifall till gemensamt förslag som redovisas i bilaga B3. 

 

Beslut 

Exploateringsnämnden beslöt, efter propositioner på framställda yrkanden, enligt det 

av ordförande Joakim Larsson m fl (m), ledamoten Gulan Avci (fp) framställda 

yrkandet dvs:  

 

Exploateringsnämnden överlämnar kontorets synpunkter som svar på remissen till 

kommunstyrelsen utan eget ställningstagande. 

 

Reservationer 

Mot beslutet reserverade sig vice ordföranden Mirja Räihä Järvinen m fl (s) med 

hänvisning till sitt yrkande i bilaga B2. 

Mot beslutet reserverade sig ledamoten Ann-Margarethe Livh (v) och ledamoten 

Emilia Hagberg (mp) med hänvisning till sitt gemensamma yrkande i bilaga B3. 

 

Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande gjordes av ledamoten Gulan Avci (fp) enligt bilaga B4. 

 

Ersättaryttranden 

Ersättaryttrande gjordes av ersättaren Torkel Tigerschiöld (mp) och ersättaren Lotten 

von Hofsten (v) enligt bilaga B3. 

 

 

    Vid protokollet 

    Åse Geschwind 

 

Rätt utdraget intygar: 

 

 

 

_________________________________ 



  

    Tillhör § 8, bilaga B1 

 

 

    Exploateringsnämnden 

2008-08-21 

 

    Tillhör ärende 8 

 

    Kortare plan- och byggprocess  

samt renodling av ansvar för vissa  

tekniska processer, inkl  

revidering av reglementen 

 

 Joakim Larsson m.fl. (m) 

 Gulan Avci (fp) 

 

 

 

 

Förslag till beslut 

 

Exploateringsnämnden beslutar 

 

att  som svar på remissen överlämna kontorets synpunkter till kommunstyrelsen utan 

 eget ställningstagande. 

 

 

 



  

Tillhör § 8, bilaga B2 

 

 

Exploateringsnämnden 

2008-08-21 

 

Tillhör ärende 8 

 

Kortare plan- och byggprocess…. 

 

Mirja Räihä Järvinen m fl (s) 

 

 

 

 

Förslag till beslut 

 

Exploateringsnämnden beslutar 

 

att ej tillstyrka utredningen, 

 

samt 

 

att därutöver anföra följande: 

 

Utredningens förslag innebär i praktiken att hela stadsmiljöverksamheten  försvinner 

från stadsdelsnämnderna. Detta föreslås utan någon egentlig analys av effekterna, 

varken för stadsdelsnämnderna eller – framförallt – medborgarna. Många förslag tycks 

dessutom ha föga koppling till det kommunfullmäktigeuppdrag man hänvisar till i 

ärendet. Det får snarare betraktas som något som stadsledningskontoret vill initiera. I 

grunden är det motviljan mot stadsdelsnämnderna som motiverar förslagen. Vi anser att 

det är oacceptabelt att denna fråga hanteras på detta sätt. 

 

Vi är också oroliga för att man utan analys för över ansvaret för värnandet om stadens 

kulturhistoriska värden och skönhetsvärden till Stadsbyggnadsnämden. 

Exploateringsintresset kommer fortfarande att ha en företrädare, samtidigt som den 

avvägande nämnden även ska ansvara för kultur- och skönhetsintressena. Detta föreslås 

egentligen utan analys.  

 



  

    Tillhör § 8, bilaga B3 

 

 

    Exploateringsnämnden 

2008-08-21 

 

    Tillhör ärende 8 

 

    Kortare plan- och byggprocess  

samt renodling av ansvar för vissa  

tekniska processer, inkl.  

revidering av reglementen.  

Remiss av stadsledningskontorets  

förslag 

     

    Ann-Margrethe Livh (v) 

    Lotten von Hofsten (v) 

    Emilia Hagberg (mp) 

Torkel Tigerschiöld (mp) 

 

 

 

 

Förslag till beslut 

 

Exploateringsnämnden beslutar 

 

att avslå förvaltningens förslag, 

 

att därutöver anföra följande: 

 

Vi är negativa till att överföra klassificering och bedömning av kulturhistoriskt 

värdefull bebyggelse från stadsmuseet till stadsbyggnadsnämnden. Dels har stadsmuseet 

den givna kompetensen för att utföra detta arbete och dels befarar vi konfliktsituationer 

om stadsbyggnadsnämnden både ska ge tillstånd och vara en kontrollant av dessa. Vi 

motsätter oss att ansvaret för kulturhistorisk klassificering och bedömning överförs till 

stadsbyggnadsnämnden och att Skönhetsrådets kansli knyts organisatoriskt och 

lokalmässigt till stadsbyggnadskontoret. 

 

De sätt man här försöker förkorta plan- och byggprocessen på är oroväckande. 

Medborgarinflytandet är viktigt och ska inte försvagas. Att försöka snabba upp 

processen genom att försvaga det demokratiska inflytandet är inget bra 

tillvägagångssätt.  Och risken är stor att miljöaspekter, lokalt viktiga aspekter såsom 

förskolor och skolor, kulturhistoriska värden inte lyfts fram tillräckligt i planprocessen. 

 

I ärendet förs fram att tiden under en byggprocess spelar en viktig roll och att tiden från 

första planbeställning till antagande bör förkortas. Enligt ”Vision 2030” ska Stockholm 

bli en stad i världsklass och för detta krävs ett ökat byggande, av framförallt bostäder 

för att logera alla nya och redan befintliga invånare i bostadsbristens Stockholm. Men 

vad innebär tid? Tid kan även vara en investering för framtiden, låt ett nytt 

bostadsområde få tid att växa fram och undvik på så sätt att göra fatala misstag som är 

svåra att reparera.  

 



  

Många av Stockholm förorter som byggdes under miljonprogramsåren lider just av 

tidsbrist, det skulle gå snabbt, vara effektivt, och områden förlorade många viktiga 

kvalitéer som varit en del av en tidigare, långsammare byggprocess. Idag finns flera 

exempel på att dessa kvalitetsmissar går att rätta till men det krävs en omfattande 

platsstudie och en väl tilltagen budget för att göra en nedgången och sliten 

miljonprogramsförort till ett attraktivt bostadsområde. Den förskortade planprocessen 

riskerar också att leda till att överklaganden ökar, då möjligheterna till påverkan 

minskas. De projekt som genomförs bör förankras genom att granskas av viktiga 

remissinstanser och väl genomförda samråd. Praxisen som utvecklades genom s.k. 

omvänd planprocess ibland andra Kärrtorp och olika stadsdelsförnyelseprojekt bör tas 

implementeras i stadens byggprocesser och utvecklas vidare i andra projekt. 

 

Stadsledningskontoret föreslår att en rad ansvarsområden ska tas bort från 

stadsdelsnämnderna. 

- Ansvaret för parker, naturområden, naturreservat, gatuplanteringar, koloniområden 

och naturmark överförs till trafik- och renhållningsnämnden. 

- Ansvaret för strandbad med byggnader, motionsspår och konstfrusna isbanor överförs 

till idrottsnämnden. 

- Ansvaret för kommunala byggnader på parkmark och inom koloniområden överförs 

till fastighetsnämnden. 

 

Detta är ytterligare ett steg i majoritetens politik att urholka stadsdelsnämndernas 

ansvar. Sedan förra valet har den moderatledda majoriteten dels minskat antalet 

stadsdelsnämnder från 18 till 14 dels urholkat nämndernas ansvar kraftigt. Hela 

skolverksamheten, renhållningen och vissa planförfaranden har redan tagits bort. 

 

Då stadsdelsnämnderna infördes gjordes det i bred politisk enighet. Endast moderaterna 

stod utanför den uppgörelsen, men idag medverkar hela alliansen märkligt nog till detta. 

  

Det är anmärkningsvärt att dessa omfattande förändringar föreslås utan att diskussioner 

förts vare sig med oppositionen eller med medborgarna. Majoriteten försöker i själva 

verket slakta stadsdelsnämnderna i smyg. Parker, planeringar och naturmark har i hög 

grad engagerat medborgarna. Att flytta dessa verksamheter till trafik- och 

renhållningsnämnden är ett effektivt sätt att minska medborgarnas intresse för 

stadsdelsnämnderna och troligen också ett sätt att i tysthet göra det möjligt att skära ned 

på anslagen för parkförvaltningen. 

 

Vi motsätter oss även att nuvarande ansvar för parker, naturområden, naturreservat, 

gatuplanteringar, koloniområden och fritidsträdgårdar inom stadsdelsnämnderna 

överförs till trafik- och renhållningsnämnden från 1 januari 2009. Stadsdelsnämnderna 

bör utformas så att de finns till för invånarna i stadsdelen och erbjuda den 

lokalkännedom och närhet som behövs Det är även viktigt att det lokala perspektivet tas 

till vara och att invånarna i stadsdelen själva kan komma med förslag på förbättringar 

och förändringar i deras närmiljö. Trafik- och renhållningsnämnden har inte den närhet 

och lokalkännedom som behövs. 

 



  

    Tillhör § 8, bilaga B4 

 

 

    Exploateringsnämnden 

2008-08-21 

 

    Tillhör ärende 8 

 

    Kortare plan- och byggprocess  

samt renodling av ansvar för vissa  

tekniska processer, inkl  

revidering av reglementen 

 

 Gulan Avci (fp) 

 

 

 

 

Särskilt uttalande 

 

Med pengsystem i stället för politisk styrning har en stor del av stadsdelsnämndernas 

nuvarande uppgifter flyttats över till de enskilda medborgarna. Det betyder inte att 

behovet av lokala nämnder i Stockholm upphör. 

 

Samtidigt är bostadsförsörjningen en strategiskt viktig fråga för staden. Därför är det 

angeläget att ha en effektiv och ändamålsenlig organisation för plan- och 

bygglovsprocessen med mera. Korta handläggningstider är viktigt. 

 

Folkpartiet kommer att ta slutligt ställningstagande till SLK:s förslag i samband med 

budget för 2009. 

 

 

 


